أثر الفواصل القرآنية على الصيغ الصرفية والتراكيب النحوية (دراسة تطبيقية في سور المفصل)

الباحثة: رجاء مقبل بركة الزنبقي

المستخلص

تهدف هذه الدراسة إلى التعرُّف على الفاصلة القرآنيّة، والكشف عن أنواعها، والفرق بينها وبين السَّجع، ومعرفة فائدة العلم بموضوع الفاصلة القرآنيّة، وأيضاً تهدف إلى الكشف عن أثر مراعاة توافق الفاصلة القرآنيّة على الصِّيغ والبُنى الصرفيّة، والتّراكيب النحويّة.

وقد اعتمدت الباحثة في هذه الدِّراسة المنهج الاستقرائي التّحليلي، حيث قامت الباحثة بدراسة الفاصلة القرآنية في الجزء المفصل من الناحية الصرفيّة والنحويّة والصوتية، ودراسة التغيّرات الصرفيّة والنحويّة والصوتية التي طرأت على الفاصلة جرّاء مراعاة توافقها في السّورة.

وقد اشتمات الدراسة على تمهيد وفصلين، يغطّي التَّمهيد الجانب النّظري للموضوع حيث ذَكَرَت فيه الباحثة تعريف الفاصلة وأنواعها والفرق بينها وبين السّجع، وطرق معرفة الفاصلة القرآنيّة، وفائدة العلم بها.

واشتملت فصول الدراسة على الجانب التّطبيقي حيث حصرت الباحثة جميع الآيات التي تأثّرت صيغتها الصرفيّة وتركيبها النحويّ بسبب مراعاة توافق فاصلتها القرآنيّة مع بقيّة فواصل الآيات.

وبعد حصر هذه الآيات تمّ شرحها وتحليلها تحليلاً نحويّاً وصرفيّاً.

وقد توصّلت الدِّراسة إلى بعض المعرفة عن الفاصلة القرآنيّة، والكشف عن جميع التغيّرات التي طرأت على الصِّيغة الصَّرفيّة والتَّراكيب النَّحويّة جرَّاء مراعاة توافق الفاصلة القرآنيّة، وأيضاً تمّ حصر جميع الآيات في الجزء المفصّل التي تأثّرت فاصلتها القرآنيّة بالتّغيير سواء كان تغييراً صرفيّاً أم نحويّاً أم دلاليّاً أم صوتيّاً.

ومن أهم توصيات الدِّراسة: التَّعمُّق في دراسة الإعجاز القرآني بشتّى ألوانه، وأيضاً: البحث عن أثر الفواصل القرآنيَّة على الصِّيغ والبُنى الصَّرفية والتَّراكيب النَّحويّة في جميع أجزاء القرآن.

Effect of Quranic Commas on Morphological Formulas and Grammatical Structures (Applied Study in Almofasal surahs)

Female researcher: RaJaa Moqbel Baraka Al-Zanbaqi Abstract

This study aimed at identifying the Quranic comma, detecting its types and the difference between it and assonance, and knowing the benefit from learning about the subject of the Quranic comma. It also aimed at finding out the effect of considering the compatibility of the Quranic comma on the morphological formulas and formats and the grammatical structures.

The female researcher adopted, in this study, the descriptive analysis methodology based on induction, as the female researcher studied the Quranic comma in Almofasal part morphologically and grammatically and investigated the morphological and grammatical changes that occurred to the comma because of its compatibility in surah.

The study included an introduction and two chapters; the introduction covered the theoretical side of the subject, in which the female researcher mentioned the definition and types of comma, the difference between it and assonance, the ways of identifying the Quranic comma and the benefit from learning about it.

The first and second chapters included the applied side, as the female researcher enumerated all the verses which their morphological formulas and grammatical structures were affected by considering the compatibility of the Quranic comma with the rest of the verses' commas.

After enumerating these verses, they were explained and analyzed grammatically and morphologically.

The study reached the full knowledge of the Quranic comma and detection of all the changes that occurred to the morphological formulas and grammatical structures as a result of considering the compatibility of the Quranic comma. Also, all the verses in Almofasal part which their Quranic comma was affected by change, whether it was morphologically, grammatically, semantically or phonetically, were enumerated.

The most important recommendations of the study included deepening the study of the Quranic miracles with their all types and also investigating the effect of the Quranic commas on the morphological formulas and formats and the grammatical structures in all the parts of Our'an.